
Protokół Nr LXVIII/18 

z sesji Rady Miasta Bydgoszczy  

odbytej 24 października 2018 r.  
(900 – 1210) 

 

 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński otworzył LXVIII sesję 

Rady Miasta Bydgoszczy.  

Powitał Radnych Rady Miasta, Prezydenta Miasta wraz z Zastępcami, 

Skarbnika Miasta, Sekretarza Miasta, Komendantów: Policji, Państwowej Straży 

Pożarnej, Straży Miejskiej, dyrektorów wydziałów Urzędu Miasta, gminnych 

jednostek podległych i współpracujących z Miastem, Przewodniczących Rad 

Osiedli, przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz mieszkańców przybyłych na 

sesję Rady Miasta Bydgoszczy.   

 

Ad. pkt 2 
 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński stwierdził, że listę 

obecności podpisało 30 radnych, a więc Rada jest władna do podejmowania 

prawomocnych uchwał i decyzji.  

Pogratulował Prezydentowi Miasta Rafałowi Bruskiemu wyboru na kolejną 

kadencję już w I turze. Dodał, że Prezydent Miasta obchodzi w dniu dzisiejszym 

imieniny i lepszego prezentu nie można sobie wymarzyć. Wszystkiego 

najlepszego na powyborczy czas oraz imieniny.  

Radna Monika Matowska w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej 

powiedziała: Bydgoszcz jest jak rozpędzony pociąg, pasażerowie – mieszkańcy 

zdecydowali, że to Pan będzie nim dowodził. Serdecznie gratulujemy!  

Prezydent Miasta Rafał Bruski podziękował za życzenia. Przekazał gratulacje 

osobom, które uzyskały mandat do Rady Miasta Bydgoszczy. Radnym, którzy 

nie zdobyli mandatu powiedział, że nie należy tego traktować jako osobistej 

porażki, gdyż różne są koleje losu i decyzje mieszkańców.  

Dziekan Bydgoskiej Izby Adwokackiej adw. Justyna Mazur w imieniu 

Koleżanek i Kolegów Bydgoskiej Izby Adwokackiej złożyła szczere gratulacje 

oraz wyrazy uznania dla uzyskania doskonałego wyniku wyborczego. 

Podziękowała Prezydentowi Miasta za otwarcie się na współpracę z wieloma 

środowiskami między innymi również z adwokaturą. Pogratulowała 

konsekwentnej, obywatelskiej oraz prokonstytucyjnej postawy. Przekazała 

gratulacje radnym, którzy zdobyli mandat i zasiądą w kolejnej kadencji Rady 

Miasta.  
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Ad. pkt 3  
Powołanie Komisji uchwał i wniosków. 
 

Radni zgłosili następujące kandydatury: 

Katarzyny Zwierzchowskiej, Krystiana Frelichowskiego, Magdaleny 

Krysińskiej. 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 

Rada przegłosowała wyżej zgłoszone propozycje. 

Wynik głosowania: 

W.1 jednomyślnie tj. 23 głosy „za”. 

 

Ad. pkt 4 
Uchwalenie porządku obrad 

 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński zgłosił propozycje 

poszerzenia porządku obrad o: 

 projekt uchwały dot. skargi z dnia 4.10.2018 r. na Radnych Rady Miasta 

Bydgoszczy w sprawie niezałatwienia wniosku z dnia 26.05.2007 r.                   

w terminie, 

 zlecenie zadania do merytorycznej Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. 

rozpatrzenia skargi (RM.1510.147.2018), 

 zlecenie zadania do merytorycznej Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. 

rozpatrzenia petycji (RM.152.22.2018). 

Na wniosek Przewodniczącej Komisji Rodziny i Polityki Społecznej – Radnej 

Moniki Matowskiej: 

 projekt uchwały w sprawie skargi z dnia 19.08.2018 roku na działalność 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bydgoszczy.  

Na wniosek Zastępcy Przewodniczącego Komisji Samorządności i Statutowo – 

Organizacyjnej – Radnego Andrzeja Młyńskiego: 

 stanowisko Komisji Samorządności i Statutowo – Organizacyjnej Rady 

Miasta Bydgoszczy z dnia 24 października 2018 roku w sprawie skargi              

z dnia 5 września 2018 roku na zachowanie Przewodniczącego Rady 

Miasta Bydgoszczy. 

Na wniosek Przewodniczącego Komisji Gospodarki Komunalnej i Ochrony 

Środowiska – Radnego Jarosława Wenderlicha: 

 stanowisko Rady Miasta Bydgoszczy z dnia 24 października 2018 r. 

dotyczące rozpatrzenia petycji – sprzeciwu wobec usytuowania Cyrku 

Korona przy ul. J. Brzechwy/Andersena na osiedlu Bajka  w Bydgoszczy.  

 przekazanie petycji (RM.152.20.2018) do rozpatrzenia przez Komisję 

Budżetu i Polityki Finansowej.  
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 W związku ze zleceniem przez Radę Miasta Bydgoszczy zadania do 

Komisji Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska 

dotyczącego zbadania petycji w sprawie naliczenia opłaty za 

bezumowne korzystanie z lokalu, Komisja na posiedzeniu w dniu 23 

października 2018 r. uznała, iż nie jest właściwa do rozpatrzenia 

przedmiotowej petycji i wnosi o przekazanie petycji do Komisji 

Budżetu i Polityki Finansowej 

 

Wnioski:  

 dot. wprowadzenia do porządku obrad projektu uchwały dot. skargi z dnia 

4.10.2018 r. na Radnych Rady Miasta Bydgoszczy w sprawie 

niezałatwienia wniosku z dnia 26.05.2007 r. w terminie.  

 Wynik głosowania: 

W.2 jednogłośnie tj. 27 głosów „za”. 

 Wniosek został przyjęty. 
 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad zlecenia zadania do merytorycznej 

Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. rozpatrzenia skargi 

(RM.1510.147.2018). 

Wynik głosowania: 

W.3 jednogłośnie tj. 28 głosów „za”. 

 Wniosek został przyjęty. 
 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad zlecenia zadania do merytorycznej 

Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. rozpatrzenia petycji 

(RM.152.22.2018). 

Wynik głosowania: 

W.4 jednogłośnie tj. 29 głosów „za”. 

 Wniosek został przyjęty. 
 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad projektu uchwały w sprawie skargi 

z dnia 19.08.2018 roku na działalność Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Bydgoszczy.  

Wynik głosowania: 

W.5 jednogłośnie tj. 29 głosów „za”. 

 Wniosek został przyjęty. 
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 dot. wprowadzenia do porządku obrad Stanowiska Komisji 

Samorządności i Statutowo – Organizacyjnej Rady Miasta Bydgoszczy                

z dnia 24 października 2018 roku w sprawie skargi z dnia 5 września 

2018 roku na zachowanie Przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy. 

Wynik głosowania: 

W.6 25 głosów „za”, 1 głos „przeciwny”, brak głosów „wstrzymujących”  

 Wniosek został przyjęty. 

 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad Stanowiska Rady Miasta 

Bydgoszczy z dnia 24 października 2018 r. dotyczące rozpatrzenia petycji 

– sprzeciwu wobec usytuowania Cyrku Korona przy                                         

ul. J. Brzechwy/Andersena na osiedlu Bajka  w Bydgoszczy.  

Wynik głosowania: 

W.7 jednogłośnie tj. 26 głosów „za”. 

 Wniosek został przyjęty. 

 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad pkt. Przekazanie petycji 

(RM.152.20.2018) do rozpatrzenia przez Komisję Budżetu i Polityki 

Finansowej.  

Wynik głosowania: 

W.8 jednogłośnie tj. 29 głosów „za”. 

 Wniosek został przyjęty. 

 

Pod głosowanie poddany został porządek obrad wraz ze zmianami.  

Wynik głosowania: 

W.9 jednogłośnie tj. 29 głosów „za”. 

Porządek obrad został przyjęty w następującym brzmieniu: 

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie kworum. 

3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

4. Uchwalenie porządku obrad. 

5. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Miasta i Prezydenta Miasta             

z działalności w okresie międzysesyjnym. 

6. Przyjęcie protokołu Nr LXVI z sesji Rady Miasta odbytej dnia                      

26 września 2018 r.  

7. Projekt uchwały w sprawie oceny aktualności Studium uwarunkowań                   

i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Bydgoszczy oraz 

miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. 

8. Projekt uchwały w sprawie uzgodnienia projektu  uchwały Sejmiku 

Województwa Kujawsko-Pomorskiego w sprawie Nadwiślańskiego Parku 

Krajobrazowego, przyjętego przez Sejmik Województwa uchwałą                     

Nr XLIX/818/18 z dnia 24 września 2018 r. 
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9. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Miejskiego Programu 

Profilaktyki   i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 

Przeciwdziałania Narkomanii na 2018 rok. 

10. Projekt uchwały w sprawie realizacji przez Miasto Bydgoszcz zadań  

własnych z zakresu kultury.  

11. Projekt uchwały w sprawie  oddania w użytkowanie wieczyste części 

nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Miasta Bydgoszczy, 

położonej w Bydgoszczy  przy ulicy Białogardzkiej. 

12. Projekt uchwały w  sprawie  zmiany  imienia Szkoły Podstawowej              

nr 62 wchodzącej w skład Zespołu Szkół i Placówek nr 1                              

w Bydgoszczy przy ul. Stawowej 53. 

13. Projekt uchwały o przyjęciu  informacji  na temat stanu  realizacji zadań 

oświatowych Miasta Bydgoszczy w roku szkolnym 2017/2018. 

14. Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Programu współpracy Miasta 

Bydgoszczy z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami 

prowadzącymi działalność pożytku publicznego w roku 2019. 

15. Informacja na temat pozyskiwania funduszy europejskich  za II-III 

kwartał 2018 r. 

16. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

miasta na 2018 rok (11). 

17. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wieloletniej prognozy 

finansowej Miasta   Bydgoszczy (12). 

18. Projekt uchwały dot. skargi z dnia 4.10.2018 r. na Radnych Rady Miasta 

Bydgoszczy w sprawie niezałatwienia wniosku z dnia 26.05.2007 r.                   

w terminie.   

19. Projekt uchwały w sprawie skargi z dnia 19.08.2018 roku na działalność 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bydgoszczy.  

20. Zlecenie zadania do merytorycznej Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. 

rozpatrzenia skargi (RM.1510.147.2018). 

21. Zlecenie zadania do merytorycznej Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. 

rozpatrzenia petycji (RM.152.22.2018). 

22. Stanowisko Komisji Samorządności i Statutowo – Organizacyjnej Rady 

Miasta Bydgoszczy z dnia 24 października 2018 roku w sprawie skargi                

z dnia 5 września 2018 roku na zachowanie Przewodniczącego Rady 

Miasta Bydgoszczy. 

23. Stanowisko Rady Miasta Bydgoszczy z dnia 24 października 2018 r. 

dotyczące rozpatrzenia petycji – sprzeciwu wobec usytuowania Cyrku 

Korona przy ul. J. Brzechwy/Andersena na osiedlu Bajka                              

w Bydgoszczy.  

24. Przekazanie petycji (RM.152.20.2018) do rozpatrzenia przez Komisję 

Budżetu i Polityki Finansowej.  

25. Interpelacje, wnioski i zapytania. 

26.  Odpowiedzi na interpelacje, wnioski i zapytania. 
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27.  Komunikaty. 

28.  Zakończenie sesji. 

 

 

Ad. pkt 5 

Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Miasta i Prezydenta Miasta  

z działalności w okresie międzysesyjnym. 

 

Radny Jarosław Wenderlich zauważył, iż w sprawozdaniu Prezydenta Miasta 

pojawia się informacja, że 14 września br. odbył się Nadzwyczajne 

Zgromadzenie Wspólników Spółki Tramwaj Fordon, podczas którego uchwałą 

zatwierdzono wynagrodzenie zmienne za rok obrotowy 2017 dla Zarządu 

Spółki. Ponadto w dniu 25 września br. odbyło się Nadzwyczajne Zgromadzenie 

Wspólników MZK sp. z o.o., podczas którego również zatwierdzono 

wynagrodzenie zmienne Prezesa Zarządu Spółki za rok 2017. Zapytał, ile 

wynoszą powyższe wynagrodzenia?   

Radny Bogdan Dzakanowski poprosił o uzupełnienie sprawozdania o: 

 przyjęcie tekstu jednolitego Aktu założycielskiego spółki MWiK,  

 zmiany Uchwały Nr 1/2016 Zgromadzenia Wspólników z dnia 8 stycznia 

2016 r. w sprawie zobowiązania Zarządu do sprzedaży zbędnego majątku 

Spółki dot. MWiK.  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński stwierdził, że 

Prezydent Miasta uzupełni sprawozdanie.  

 

Ad. pkt 6 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, że 

protokół Nr LXVI z sesji odbytej dnia 26 września 2018 r. był wyłożony do 

wglądu w Biurze Rady Miasta. Nie zgłoszono uwag  i wniosków.  

 

Przyjęcie ww. protokołu zostało poddane pod głosowanie.  

Wynik głosowania: 

W.10 21 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 8 głosów 

„wstrzymujących”. 

Protokół został przyjęty. 
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Ad. pkt 7 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska przedstawiła projekt uchwały w sprawie oceny aktualności 

Studium uwarunkowań  i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta 

Bydgoszczy oraz miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. 

Prezentacja multimedialna stanowi załącznik do protokołu.  
Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż 

omówiony projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Gospodarki 

Przestrzennej.  

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał: 

 z jakich powodów zostają uchylone trzy miejscowe plany 

zagospodarowania przestrzennego?  

 dlaczego w rejonach, w których wydane są decyzje o warunków 

zabudowy nie są realizowane miejscowe plany zagospodarowania 

przestrzennego?  

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska wyjaśniła, że proponuje się uchylenie dwóch planów, iż znaczna 

część powierzchni objęta uchwałą wywołującą została zakwalifikowana jako 

teren zamknięty. Dodała, że dla terenów zamkniętych nie sporządza się planów 

miejscowych.  

Wyjaśniła, że dla większości terenów, dla których były wydawane pozwolenia 

na budowę są opracowywane plany miejscowe. Plany mają służyć realizacji 

inwestycji z zakresu dużych obszarów mieszkaniowych, inwestycje o znaczeniu 

ponadlokalnym i obszary, które tworzą pewnego rodzaju system w mieście.  

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał, dlaczego w spisie miejscowych planów 

zagospodarowania przestrzennego wskazanych do aktualizacji nie ma planów, 

gdzie zostały wydane decyzje o warunkach zabudowy? 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska wyjaśniła, że wykaz obejmuje wyłącznie plany miejscowe 

wskazane do aktualizacji. Jeżeli planu nie ma, to nie można mówi, że jest 

nieaktualny.  

Radny Szymon Róg poprosił o przesłanie prezentacji multimedialnej radnym. 

Zwrócił uwagę na zagospodarowanie zachodnich Osiedli miasta tj. Jary, 

Czyżkówko. W znacznej części te osiedla nie są objęte miejscowymi planami. 

W wielu miejscach w zwłaszcza na Czyżkówku pojawiają się wysokie bloki 

mieszkalne, które stanowią problem dla mieszkańców domków 

jednorodzinnych. Przypomniał, że radni zajmowali się tematem ul. Mglistej, 

przy której miał powstać budynek wielorodzinny. Ostatecznie od pomysłu 

odstąpiono. Zapytał, jak wygląda przygotowanie planów zagospodarowania 

przestrzennego dla tych terenach?  
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Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska wyjaśniła, że uchwała wskazuje jedynie kierunki. Dodała, że na 

mapie nr 21 pokazane są obszary, które wskazuje się do objęcia planami. Rada 

Miasta powinna przyjąć priorytety. MPU pokazuje obszary, które z różnych 

względów powinny być objęte planami miejscowymi.  

Radny Szymon Róg poprosił, aby przy opracowywaniu miejscowych planów 

nie zapominać o takich osiedlach jak: Czyżkówko i Jary. Plany na tych terenach 

są bardzo potrzebne.   

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał, w jakiej uchwale Rada Miasta przyjmie 

swoje priorytety i określi miejsca, w których mają być realizowane plany 

zagospodarowania przestrzennego? Poparł opinię radnego Sz. Roga.  

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska wyjaśniła, że Rada Miasta zawsze może z własnej inicjatywy 

podjąć uchwałę dotyczącą przystąpienia do planu miejscowego. MPU jest 

wykonawcą woli Rady Miasta, choć rekomenduje obszary do objęcia ich 

planami, to jednak Rada Miasta jest faktycznym decydentem.  

Radny Andrzej Młyński zauważył, że w jednym z planów proponuje się 

poszerzenie obszaru w Fordonie przy tzw. górkach. Mieszkańcy są 

zaniepokojeni, czy zmiana spowoduje zabudowanie Górnego Tarasu                              

i uszczuplenie terenów wypoczynkowych, rekreacyjnych i sportowych? Zapytał, 

czy obawy mieszkańców są słuszne?  

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska wyjaśniła, że w sprawie Skarpy został wywołany miejscowy plan 

zagospodarowania przestrzennego. Procedura jest w toku. Podstawą do 

jakichkolwiek działań jest plan miejscowych.  

Poinformowała, że przystąpiono do opracowania planu dla Górnego Tarasu, aby 

powstrzymać chaotyczną zabudowę i uniknąć blokowania się przez prywatnych 

właścicieli w realizacji inwestycji. Na podstawie koncepcji podziały mogą się 

odbywać. Powyższe ma zapewnić uzyskanie ładu przestrzennego i zabezpieczyć 

możliwość dojazdu do poszczególnych nieruchomości.  

Radny Andrzej Młyński zapytał, czy miasto planuje na tym terenie budowę 

dróg utwardzonych?  

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska wyjaśniła, że tej kwestii nie rozstrzygają planiści.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.11 17 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 11 głosów 

„wstrzymujących”  

Uchwała została podjęta i oznaczona     LXVIII/1423/18. 
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Ad. pkt 8 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Anna Rembowicz – 

Dziekciowska przedstawiła projekt uchwały w sprawie uzgodnienia projektu  

uchwały Sejmiku Województwa Kujawsko-Pomorskiego w sprawie 

Nadwiślańskiego Parku Krajobrazowego, przyjętego przez Sejmik 

Województwa uchwałą Nr XLIX/818/18 z dnia 24 września 2018 r. 

Prezentacja multimedialna stanowi załącznik do protokołu.  
 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały Komisje: Gospodarki Przestrzennej, 

Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.12 20 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 1 głos „wstrzymujący”  

Uchwała została podjęta i oznaczona     LXVIII/1424/18. 
 

Ad. pkt 9 

Dyrektor Bydgoskiego Ośrodka Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

Barbara Domagała przedstawiła projekt uchwały zmieniającej uchwałę                    

w sprawie Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2018 rok. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały Komisje: Budżetu i Polityki 

Finansowej, Rodziny i Polityki Społecznej, Polityki Zdrowotnej.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.13 jednogłośnie tj. 21 głosów „za”. 

 Uchwała została podjęta i oznaczona    LXVIII/1425/18. 
 

 

Ad. pkt 10 

Dyrektor Biura Kultury Bydgoskiej Magdalena Zdończyk przedstawiła 

projekt uchwały w sprawie realizacji przez Miasto Bydgoszcz zadań  własnych  

z zakresu kultury.  

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, iż 

omówiony projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Kultury i Nauki.  
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Radny Stefan Pastuszewski powiedział, że opracowanie został przygotowany 

bardzo rzetelnie i kompetentnie. Projekt uchwały wskazuje, że kultura                         

w Bydgoszczy rozwija się i ma dobre mechanizmy wsparcia.  

Po wielu latach kultura znalazła się w priorytetach funkcjonowania samorządu 

lokalnego. Zauważył, że wzrastają środki materialne, poprawia się mechanizm 

wspomagania, co w efekcie prowadzi do ogromnych osiągnięć w dziedzinie 

kultury.  

Poinformował, że inne miasta (Kraków, Wrocław) „zazdroszczą” Bydgoszczy 

przede wszystkim muzyki, a więc Filharmonii Pomorskiej, Opery Nova, 

Akademii Muzycznej, a także przeniesienia muzyki poważnej na grunt 

powszechny – Rzeka Muzyki.  

Zauważył, że została opracowana Strategia Rozwoju Kultury i programy, plany 

roczne. Jednak życie wyprzedza każdą strategię i plany. Zwrócił uwagę na dwa 

problemy, które miasto w najbliższym czasie musi rozwiązać, aby nie utracić 

dynamiki rozwoju kultury. Bydgoszczy grozi depopulacja tj. pozbywanie się 

mieszkańców. Najbardziej niebezpieczne dla miasta jest opuszczanie 

Bydgoszczy przez młodzież. Poinformował, iż rzetelne badania przeprowadzone 

przez naukowców z Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego wśród młodzieży 

wskazały na trzy problemy: 

1. brak interesującej pracy,  

2. brak tanich i dostępnych mieszkań,  

3. brak interesującej kultury.  

Należy sobie odpowiedzieć na pytanie, co oznacza „interesująca kultura”                   

w wiedzeniu młodego pokolenia? Zasadne byłoby zorganizowanie seminarium 

lub spotkania z młodzieżą, które określiłoby formę kultury, której młodzi  ludzie 

oczekują. Poprzednie badania wykazały, że czas wolny młodzież spędza                      

w klubach. Teraz młodzież oczekuje kultury.  

Zauważył, że w Bydgoszczy funkcjonują dwa ośrodki, które po części 

zaspokajają potrzeby w tym zakresie tj. ośrodek subkultury - Fabryka rzeźb 

gadających ze sobą MÓZG. Uważa, że jest to bardzo ważny ośrodek. Kolejnym 

ośrodkiem, który ma niewykorzystane możliwości jest Miejskie Centrum 

Kultury, w którym odbywają się ciekawe, kameralne imprezy. Jednak MCK nie 

ma warunków, aby spełnić wszystkie oczekiwania, przede wszystkim nie ma 

sali kameralnej, imprezy odbywają się w holu. Atutem MCK - u jest bardzo 

młoda załoga, która rozumie oczekiwania młodzieży.   

Przypomniał, że powstaje ośrodek kultury alternatywnej w byłym Gimnazjum 

przy ul. Kościuszki. Uważa, że w tym ośrodku należałoby wprowadzić kulturę 

studencką.  

Z kultury młodzieżowej, alternatywnej na przełomie lat 70/80 zrodziło się kilku 

ważnym animatorów kultury: Ludwik Kamiński, Piotr Szymański, Jacek 

Stankiewicz.  

Kolejną część swojej wypowiedzi poświecił dostępności kultury. Bydgoszcz jest 

miastem rozciągniętym, liczy 32 km wzdłuż. Powyższe powoduje, że ma 
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wyraźne peryferia. Na tych peryferiach występuje kultura geocentryczna, czyli 

związana z telewizją, internetem, w mniejszym zakresie z książką. Nie 

występuje kultura instytucjonalna, wspólnotowa. Uważa, że niezbędne jest 

powstanie Fordońskiego Centrum Kultury. Oprócz tego należy zbudować                   

w oparciu o światowe rozwiązania, projekty profesjonalną salę koncertowo – 

teatralną, aby kultura wysoka, instytucjonalna trafiła do Fordonu. Ośrodek może 

rozwijać kulturę alternatywną, młodzieżową.  

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał: 

 ile środków finansowych trafia do Miejskiego Centrum Kultury                           

w związku z prowadzeniem przez instytucję kuchni i hotelu                                 

w Ostromecku?  

 czy prowadzenie przez miasto tego typu działalności jest dochodowe?  

Dodał, że jeżeli działalność nie jest dochodowa, należy rozważyć przekazanie 

jej prowadzenia innemu podmiotowi.  

Poprosił o przedstawienie bilansu zysków i strat.  

Poprosił o odpowiedź na piśmie.  

Dyrektor Biura Kultury Bydgoskiej Magdalena Zdończyk zapewniła, że 

działalność komercyjna w instytucjach kultury nie jest objęta dotacją 

podmiotową. Miasto nie wspiera działalności komercyjnej prowadzonej przez 

instytucje kultury. Działalność ta jest prowadzona na własny rozrachunek.  

Radny Paweł Bokiej powiedział, że miasto oprócz prężnie działających 

instytucji tak jak Filharmonia, Opera mocno postawiło na stowarzyszenia, 

organizacje pozarządowe, które  kulturę w mieście tworzą. Obowiązuje dobry 

system grantowy. Zapytał: 

 czy jest szansa, aby środki na granty, stypendia artystyczne zaplanowane 

w budżecie miasta zwiększyć?  

 Czy Pani Prezydent Miasta dostrzega ten problem?  

Dodał, że radni mają problem w podziale środków, bo projekty są coraz lepsze, 

na coraz wyższym poziomie.  

Zastępca Prezydenta Miasta Iwona Waszkiewicz wyjaśniła, że władze miasta 

są w trakcie opracowywania szczegółów budżetu na przyszły rok. Zostaną 

przedstawione jego założenia. Dodała, że miasto rozpoczyna konkurs, który jest 

organizowany raz na 3 lata, więc pewne zmiany dotyczące finansowania 

stowarzyszeń na pewno nastąpią. O szczegółach trudno jest mówić na tym 

etapie. Dostrzega aktywność, która jest w projektach przewidywana, ale na 

budżet należy spojrzeć całościowo.  

Radna Grażyna Szabelska powiedziała, że sprawozdanie zostało rzetelnie 

przygotowane. Zapytała, dlaczego miasto Bydgoszcz nie wystąpiło o środki 

unijne w projekcie Regionalnego Programu Operacyjnego, gdzie do 

rozdysponowania było 7 mln zł.? Projekt dotyczył wsparcia ochrony zasobów 

kultury w ramach ZIT. Dodała, że potrzeby w mieście są duże, a konkurs 

zakładał między innymi możliwość rozbudowy, przebudowy instytucji kultury 

w tym dostosowanie istniejących obiektów do funkcji kulturalnych między 
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innymi projekty informacyjno – promocyjne walorów środowiskowych                          

i kulturowych. Zapytała, dlaczego w konkursie wystąpiła gmina Dobrcz, Toruń, 

Białe Błota, Sicienko, a Bydgoszcz nawet nie zgłosiła się do konkursu? Nie 

rozumie, dlaczego Bydgoszcz nie wystartowała w konkursie?  

Poinformowała, że środki unijne otrzymał: Teatr Baj Pomorski  - w Toruniu, 

gmina Dobrcz – na kontynuację budowy świetlicy, gmina Sicienko – na 

przebudowę budynku komunalnego przeznaczonego na budynek kultury – 

świetlica miejska w Dąbrówce Nowej.   

Odniosła się do kondycji bydgoskich instytucji kultury. Uważa, że warto 

rozważyć, czy pewnych działań nie można byłoby wykonać jeszcze lepiej? 

Zapytała: 

 czy zdaniem Pani Dyrektor środowisko plastyków bydgoskich jest - jeżeli 

chodzi o proporcje - właściwie wspierane przez Biuro Wystaw 

Artystycznych?  

 ile wystaw w bieżącej kadencji było poświeconych bydgoskim artystom 

plastykom?  

Uważa, że bydgoscy artyści w tej instytucji powinni znajdować dla siebie 

miejsce.  

Zapytała: 

 czy zdaniem Pani Dyrektor bydgoskie środowisko literackie znajduje 

właściwe wsparcie w Miejskim Centrum Kultury?  

 ile spotkań z bydgoskimi literatami odbyło się w MCK – u?  

Poprosiła o odpowiedź w dyskusji, a także na piśmie.  

Radny Andrzej Młyński zgodził się z wypowiedzą Radnej G. Szabelskiej                   

i Radnego S. Pastuszewskiego.  

Poprosił, aby Centrum Kultury w Fordonie powstało. Należy dołożyć wszelkich 

starań, aby ta instytucja powstała. Dodał, że nie godzi się, aby mieszkańcy 

Fordonu musieli dojeżdżać do ośrodków kulturalnych w centrum miasta.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Kazimierz Drozd przypomniał, że                          

z Radnym Stefan Pastuszewskim współpracował przez 6 kadencji. Wyraził 

wdzięczność Radnemu, za to, że pokazywał członkom Komisji Kultury i Nauki 

różne problemy środowisk artystycznych. Podziękował za wsparcie idei kultury 

w Fordonie oraz za współpracę.   

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński przypomniał, że do zadań 

własnych z zakresu kultury i zadań, które w imieniu miasta realizują 

stowarzyszenia kulturalne należy dołączyć analizę dotyczącą wynajmowania 

pomieszczeń przez te stowarzyszenia. Jest to również element pomocy miasta 

dla stowarzyszeń, twórców kultury. Uważa, że te mechanizmy powinny być 

jasne i czytelne. Wszystkie stowarzyszenia i organizacje, które powstają muszą 

mieć taki sam dostęp do instytucji, którymi zarządza miasto.  

Przypomniał, że funkcjonuje w Bydgoszczy Ośrodek Kultury Narodowej,                       

w którym kultywowane są pieśni narodowe, tańce narodowe.  
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Dodał, że w Bydgoszczy funkcjonuje od 60 lat Zespół Pieśni i Tańca Ziemia 

Bydgoska, który nie ma swojej stałej lokalizacji. Zaapelował o rozwiązanie 

problemu.  

Zastępca Prezydenta Miasta Maria Wasiak wyjaśniła, że konkursy RPO mają 

to do siebie, że środki na kulturę nie są zbyt wysokie i należy się nimi dzielić                  

z innymi gminami. Miasto nie ocenia udziału w konkursach i  pozyskiwania 

środkach przez pryzmat pojedynczego konkursu, ale wszystkich konkursów,                 

z których pozyskiwane są środki na kulturę. Miasto uzyskało z ZIT – u 

dofinansowanie na rewitalizację Teatru Kameralnego  - ponad 10 mln zł. i na 

kilka projektów ratowania małych zabytków w kwocie kilkaset tysięcy złotych. 

Dodała, że mniejsze gminy również muszą się wesprzeć funduszami z RPO.  

Radna Grażyna Szabelska przypomniała, że Teatr Baj, który mieści się                       

w Toruniu uzyskał z projektu 2 mln 367 tys. zł. Zapytała, czy to jest celowe 

działanie Bydgoszczy, że miasto nie wystartowało w konkursie, aby Toruń mógł 

te środki pozyskać? Dodała, że Bydgoszcz nie złożyła żadnej oferty.  

Stwierdziła, że zapomniane dzielnice w tym Łęgnowo czeka na realizację 

obietnic Pani Prezydent, chociażby dot. utworzenia filii domu kultury. Fordon 

również czeka na dom kultury. W projekcie były środki na zaadoptowanie 

istniejącego budynku do nowych celów kultury. Poprosiła o rzetelną odpowiedź 

na pytanie, jaki był powód, że Bydgoszcz nie wzięła udziału w konkursie?  

Zastępca Prezydenta Miasta Maria Wasiak wyjaśniła, że Bydgoszcz 

pozyskała na teatr 10 mln zł. Między gminami odbywa się współpraca                           

w obszarze, w którym wspólnie funkcjonują. Bydgoszcz nie jest wyspą. Władze 

miasta traktują udział w funduszach RPO, jako całość. Wyjaśniła, że jej 

wcześniejsza wypowiedź nie dotyczyła Torunia, tylko małych gmin. 

Zaapelowała o zrozumienie kultury współpracy w ramach RPO w kontekście 

całego województwa i gmin otaczających Bydgoszczy. Miasto stratuje w takiej 

ilości konkursów, które zapewniają znaczne dofinansowanie w stosunku do 

innych gmin.  

Dyrektor Biura Kultury Bydgoskiej Magdalena Zdończyk w kwestii 

współpracy miejskich instytucji kultury z bydgoskim środowiskiem 

plastycznym i literackim. Wyjaśniła, że polityka kulturalna Miasta Bydgoszczy 

zakłada autonomię artystyczną programu merytorycznego miejskich instytucji 

kultury i zgodnie z tą zasadą program działalności instytucji i zasady 

współpracy ze środowiskiem ustalają dyrektorzy instytucji kultury. Dodała, że 

MCK i bwa są instytucjami bardzo otwartymi na współpracę i zapraszają do niej 

wszystkich chętnych, czego dowodem są liczne imprezy. Jeżeli środowisko 

wyraża chęć, wolę zorganizowania przedsięwzięcia to drzwi tej instytucji są 

otwarte. Nie spotkała się ze skargami. Powyższe instytucje dają wsparcie, ale 

nie mogą wyręczać ani środowisk plastycznych, ani środowisk literackich w ich 

działalności.   
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Radna Grażyna Szabelska zapytała, jak Pani Dyrektor odniesie się do faktu 

odmowy przez bwa zorganizowania urodzin (80 lat) zacnego artysty Kazimierza 

Drejasa?  

Dyrektor Biura Kultury Bydgoskiej Magdalena Zdończyk odpowiedziała, że 

prawdopodobnie uroczystość została zgłoszona zbyt późno, gdy Dyrektor bwa 

miała ustalone plany działalności merytorycznej i wszystkie sale były zajęte.  

Radna Grażyna Szabelska poprosiła o odniesienie się do proporcji. Zapytała, 

czy bwa organizuje wystawy bydgoskim artystom?  

Dyrektor Biura Kultury Bydgoskiej Magdalena Zdończyk wyjaśniła, że 

wystawy organizowane są w Galerii Kantorek. Praktycznie raz w miesiącu 

otwierana jest wystawa, której autorem lub tematem jest bydgoskie środowisko 

artystyczne. Jest to miejsce specjalnie dedykowane bydgoskim artystom.                     

Z uwagi na fakt, że tych artystów jest bardzo wielu, środowisko jest bardzo 

bogate  jest kolejka do organizacji wystaw. Każdy artysta z wyprzedzeniem 

musi się zapisać, aby taka wystawa została zorganizowana.  

Zastępca Prezydenta Miasta Iwona Waszkiewicz w sprawie dot. Zespołu 

Ziemia Bydgoska. Przypomniała, że od ponad 20 lat część dziecięca Zespołu 

Pieśni i Tańca Ziemia Bydgoska ma swoją siedzibę w Pałacu Młodzieży.                     

W Pałacu Młodzieży odbywają się próby sobotnio – niedzielne, a także 

zatrudnione są trzy osoby z kadry Ziemi Bydgoskiej, które pracują z dziećmi. 

Oprócz zespołu dziecięcego funkcjonuje zespół młodzieżowy, który od wielu lat 

miał swoją siedzibę w Zespole Szkół Muzycznych. Szkoła nie jest prowadzona 

przez miasto Bydgoszcz. Kilka lat temu poproszono Zespół o opuszczenie 

budynku. Wówczas w trybie pilnym miasto poszukiwało miejsca  i pomocy dla 

zespołu. Ostatecznie zostali ulokowali w Szkole Fryzjerskiej przy                          

ul. Nakielskiej, jako rozwiązanie tymczasowe. Na jeden rok została wskazana 

siedziba przy ul. Bośniackiej. Gdy zostanie ostatecznie ustalona sieć  wszystkich 

szkół i placówek oświatowych pewne niewielkie modyfikacje mogą jeszcze 

nastąpić. Wówczas zostanie zaproponowana ostateczna siedziba dla zespołu 

młodzieżowego.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.14 22 głosy „za”, brak głosów „przeciwnych”, 2 głosy „wstrzymujące”  

 Uchwała została podjęta i oznaczona    LXVIII/1426/18. 
 

Ad. pkt 11 

Dyrektor Wydziału Mienia i Geodezji Andrzej Bereda przedstawił projekt 

uchwały w sprawie  oddania w użytkowanie wieczyste części nieruchomości 

gruntowej stanowiącej własność Miasta Bydgoszczy, położonej w Bydgoszczy  

przy ulicy Białogardzkiej. 
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Radny Andrzej Młyński zapytał, o stan prawny gruntu budynku przy                        

ul. Białogardzkiej 14? Przypomniał, że część mieszkańców stała się 

właścicielami, a część nie mogła ze względu na zawiłości prawne                                      

z właścicielem gruntu.  

Dyrektor Wydziału Mienia i Geodezji Andrzej Bereda stwierdził, że musi 

rozeznać się w sprawie, gdyż nie pamięta przypadku ul. Białogardzkiej 14.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, iż 

omówiony projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały Komisje:  Gospodarki 

Komunalnej i Ochrony Środowiska, Gospodarki Przestrzennej.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.15 21 głosy „za”, brak głosów „przeciwnych”, 1 głos „wstrzymujący”  

 Uchwała została podjęta i oznaczona    LXVIII/1427/18. 
 

Ad. pkt 12 

Kierownik Referatu Oświaty w Wydziale Edukacji i Sportu Magdalena 

Buschmann przedstawiła projekt uchwały w  sprawie  zmiany  imienia Szkoły 

Podstawowej nr 62 wchodzącej w skład Zespołu Szkół i Placówek nr 1                              

w Bydgoszczy przy ul. Stawowej 53. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, iż 

omówiony projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Edukacji.  

   

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.16 jednogłośnie tj. 25 głosów „za”. 

Uchwała została podjęta i oznaczona     LXVIII/1428/18. 
 

Ad. pkt 13 

Kierownik Referatu Oświaty w Wydziale Edukacji i Sportu Magdalena 

Buschmann przedstawiła projekt uchwały o przyjęciu  informacji  na temat 

stanu  realizacji zadań oświatowych Miasta Bydgoszczy w roku szkolnym 

2017/2018. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, iż 

omówiony projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Edukacji.  
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Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.17 jednogłośnie tj. 24 głosy „za”. 

Uchwała została podjęta i oznaczona     LXVIII/1429/18. 
 

Ad. pkt 14 

p.o. Koordynatora Zespołu ds. Wspierania Organizacji Pozarządowych                  

i Wolontariatu Marlena Plebańska – Kaczor przedstawiła projekt uchwały                   

w sprawie przyjęcia Programu współpracy Miasta Bydgoszczy z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego w roku 2019. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, iż 

omówiony projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały Komisje: Rodziny                       

i Polityki Społecznej, Polityki Zdrowotnej, Gospodarki Komunalnej i Ochrony 

Środowiska, Budżetu i Polityki Finansowej, Kultury Fizycznej, Sportu                      

i Turystyki, Edukacji, Promocji Miasta i Współpracy z Zagranicą, Kultury                   

i Nauki.  

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał Prezydenta Miasta, co oznacza nazwa 

rozdziału Działalność na rzecz integracji cudzoziemców?  

Poprosił o odpowiedź na piśmie.  

Radny Ireneusz Nitkiewicz uważa, że należy wspomnieć o otwarciu Centrum 

Organizacji Pozarządowych. Działania miasta pokazują, że wsparcie dla 

organizacji pozarządowych jest przemyślane i systematyczne.  

Wyjaśnił, że w Bydgoszczy migrantów nie ma. Przypomniał, że pracę w mieście 

podejmują np. Ukraińcy, dla których MCK organizuje działania kulturalne na 

rzecz integracji. Uważa, że ten kierunek działań jest słuszny.  

Radny Bogdan Dzakanowski wyjaśnił, że oczekiwał odpowiedzi od 

Prezydenta Miasta Bydgoszczy. 

Zastępca Prezydenta Miasta Iwona Waszkiewicz przypomniała, że 

współpraca na rzecz integracji cudzoziemców odbywa się w mieście od wielu 

lat. Funkcjonują liczne stowarzyszenia, które działają na rzecz kultury: 

węgierskiej, włoskiej, niemieckiej. Stowarzyszenia uzyskują od miasta wsparcie 

finansowe. Dodała, że uczelnie wyższe zwróciły się do miasta o podjęcie 

wspólnych działań na rzecz studentów studiujących w Bydgoszczy,                              

a pochodzących z innych krajów. Działania w tej materii będą dalej rozwijane.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.18 16 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 7 głosów 

„wstrzymujących”  

Uchwała została podjęta i oznaczona     LXVIII/1430/18. 
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Ad. pkt 15 

Główny Specjalista w Wydziale Funduszy Europejskich Jarosław Korpal 

przedstawił informację na temat pozyskiwania funduszy europejskich  za II-III 

kwartał 2018 r. 
Prezentacja jak w załączonym materiale.  
Radny Bogdan Dzakanowski zapytał: 

 czy Miasto Bydgoszcz zamierza ulokować ule dla pszczół na siedzibach 

miejskich jednostek lub Urzędzie Miasta?  

 czy mieszkańcy zostali poinformowani o zamierza przekształcenia lokali 

na mieszkania socjalne? Z informacji wynika, że ma powstać około 70 

takich mieszkań.  

Główny Specjalista w Wydziale Funduszy Europejskich Jarosław Korpal 

wyjaśnił,  że decyzja o ulokowaniu uli dla pszczół znajduje się poza Wydziałem 

Funduszy Europejskich.  

W sprawie mieszkań socjalnych. Wyjaśnił, iż  został na razie złożony wniosek  

o dofinansowanie na adaptację budynków na mieszkania socjalne. Nie 

wiadomo, czy konkurs zostanie rozstrzygnięty pozytywnie, gdyż wpłynęły 

wnioski także z innych miast. Dodał, że w niektórych z budynków istniały 

mieszkania socjalne.  

Zastępca Prezydenta Miasta Anna Mackiewicz przypomniała, że została 

wprowadzona zmiana do regulaminu utrzymania czystości i porządku w mieście 

dotycząca hodowli pszczół w granicach miasta.  

Radny Bogdan Dzakanowski uważa, że skoro została podjęta uchwała                       

o hodowli pszczół w mieście to dobrze byłoby ulokować ule na jednostkach 

miejskich. Bydgoszcz przez takie postępowanie pokazałaby mieszkańcom, że 

pszczoły są dobrze widziane w Śródmieściu. Wiele miast szczyci się takim 

postępowaniem.    

Zastępca Prezydenta Miasta Anna Mackiewicz wyjaśniła, że nikt nie 

zabraniał hodowli pszczół w mieście, pewne ograniczenie dotyczyło tylko części 

zwanej śródmiejską. Dodała, że na dachu ratusza nie przewiduje się ulokowania 

uli dla pszczół.  

Radny Bogdan Dzakanowski dodał, że zakaz hodowli pszczół dotyczył całego 

miasta.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński przypomniał, że w swojej 

działalności zajmował się kwestią budynków przy ul. Jasnej, Wrocławskiej, 

Bielickiej i Ugory. Poprosił, aby w sposób lojalny poinformować mieszkańców, 

że jeśli miasto uzyska dofinansowanie to mieszkańcy do tych lokali nie wrócą. 

Będzie to jasne postawienie sprawy.  

Zastępca Prezydenta Miasta Anna Mackiewicz przypomniała, że sprawa była 

wyjaśniania w pismach. Szczegółowe informacje otrzymał Wiceprzewodniczący 

Rady Miasta. Przypomniała, że część lokali jest już lokalami socjalnymi, część 

mieszkańców oczekuje, że na czas remontu otrzyma lokal zastępczy i nie 
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planuje wrócić do mieszkania. Dodała, że z programu KAWKA II żaden                         

z mieszkańców nie wrócić do swojego lokalu. Jeśli lokatorzy stwierdzą, że chcą 

wrócić do swoich mieszkań to na etapie podpisywania umowy można do sprawy 

wrócić. Lokatorzy tych budynków do tej pory takiej deklaracji nie złożyli.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, że miał 

kontakt z osobami, które planują wrócić do swoich mieszkań. Zaapelował                        

o rzetelne poinformowanie lokatorów  o zamiarach miasta.  

 

Ad. pkt 16, 17 

Skarbnik Miasta Piotr Tomaszewski przedstawił projekt uchwały:  

 zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu miasta na 2018 rok 

(11), 

  zmieniającej uchwałę w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Miasta   

Bydgoszczy (12). 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, iż projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu miasta na 2018 

rok (11), pozytywnie zaopiniowały Komisje: Rodziny i Polityki Społecznej, 

Polityki Zdrowotnej, Budżetu i Polityki Finansowej, Kultury Fizycznej, Sportu  

i Turystyki, Edukacji, Kultury i Nauki.  

 

Pod głosowanie poddany został  projekt uchwały zmieniającej uchwałę                          

w sprawie uchwalenia budżetu miasta na 2018 rok (11). 

Wynik głosowania: 

W.19 15 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 9 głosów 

„wstrzymujących”  

Uchwała została podjęta i oznaczona     LXVIII/1431/18. 
 

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński poinformował, iż projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wieloletniej prognozy finansowej 

Miasta   Bydgoszczy (12), pozytywnie zaopiniowała Komisja Budżetu i Polityki 

Finansowej. 

 

Pod głosowanie poddany został  projekt uchwały zmieniającej uchwałę                         

w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Miasta  Bydgoszczy (12). 

Wynik głosowania: 

W.20 14 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 9 głosów 

„wstrzymujących”  

Uchwała została podjęta i oznaczona     LXVIII/1432/18. 
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Ad. pkt 18 

 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński przedstawił projekt 

uchwały dot. skargi z dnia 4.10.2018 r. na Radnych Rady Miasta Bydgoszczy  

w sprawie niezałatwienia wniosku z dnia 26.05.2007 r. w terminie. 

Rada Miasta uznaje, że nie jest właściwa do rozpoznania ww. pisma i zgodnie  

z art. 231 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku – Kodeks postępowania 

administracyjnego przekazuje rozpoznanie przedmiotowej skargi Wojewodzie 

Kujawsko – Pomorskiemu.   

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały.  

Wynik głosowania: 

W.21 25 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, brak głosów 

„wstrzymujących” 

Uchwała została podjęta i oznaczona                                      LXVIII/1433/18. 

 

Ad. pkt 19 

 
Przewodnicząca Komisji Rodziny i Polityki Społecznej Monika Matowska 
przedstawiła projekt uchwały w sprawie skargi z dnia 19.08.2018 roku na 

działalność Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bydgoszczy.  

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały.  

Wynik głosowania: 

W.22 22 głosy „za”, brak głosów „przeciwnych”, 3 głosy „wstrzymujące” 

Uchwała została podjęta i oznaczona                                      LXVIII/1434/18. 
 

Ad. pkt 20 

 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński przedstawił zlecenie 

zadania do merytorycznej Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. rozpatrzenia 

skargi (RM.1510.147.2018). 

Skarga w części dotyczącej działań Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Społecznej.  

Zaproponował przekazanie skargi do rozpatrzenia przez Komisję Rodziny  

i Polityki Społecznej.  

 

Pod głosowanie poddane zostało zlecenie zadania do rozpatrzenia przez 

Komisję Rodziny i Polityki Społecznej.   

Wynik głosowania: 
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W.23 25 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, brak głosów 

„wstrzymujących” 

Zadanie zostało zlecone. Skarga zostanie przekazana.  

 

Ad. pkt 21 

 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński przedstawił zlecenie 

zadania do merytorycznej Komisji Rady Miasta Bydgoszczy dot. rozpatrzenia  

petycji (RM.152.22.2018). 

Petycje dot. uchwał Rady Miasta Bydgoszczy: Nr LII/1072/17 i Nr LII/1073/17 

z dnia 29 listopada 2017 r. oraz Nr LXI/1353/18 i Nr LXI/1354/18 z dnia 20 

czerwca 2018 r.  

Mieszkańcy wnioskują o wprowadzenie zmian do w/w uchwał, które umożliwią 

przy zbywaniu gruntu pod budynkami mieszkalnymi na poprawę warunków 

zagospodarowania ustalanie takich samych bonifikat członkom spółdzielni, jak 

członkom wspólnot mieszkaniowych.  

Zaproponował przekazanie petycji do rozpatrzenia przez Komisję Gospodarki 

Komunalnej i Ochrony Środowiska. 

Radny Janusz Czwojda zwrócił uwagę, że od nowej kadencji Rady Miasta 

wszelkie petycje i skargi będą rozpatrywane przez Komisję skarg, wniosków  

i petycji. Zapytał, czy w związku z tym przekazanie w/w petycji do rozpatrzenia 

przez Komisję Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska jest zasadne? 

Radny Mirosław Jamroży uważa za słuszne przekazanie przedmiotowej 

petycji do rozpatrzenia przez Komisję Gospodarki Komunalnej i Ochrony 

Środowiska. Stwierdził, że sprawy które nie zostaną rozpatrzone, zostaną 

przekazane do nowej komisji, celem zbadania. 

 

Pod głosowanie poddane zostało zlecenie zadania do rozpatrzenia petycji przez 

Komisję Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska.   

Wynik głosowania: 

W.24 24 głosy „za”, brak głosów „przeciwnych”, brak głosów 

„wstrzymujących” 

Zadanie zostało zlecone. Petycja zostanie przekazana.  

 

Ad. pkt 22 
 

Zastępca Przewodniczącego Komisji Samorządności i Statutowo-

Organizacyjnej Andrzej Młyński przedstawił Stanowisko Komisji 

Samorządności i Statutowo – Organizacyjnej Rady Miasta Bydgoszczy z dnia 

24 października 2018 roku w sprawie skargi z dnia 5 września 2018 roku na 

zachowanie Przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy. 

Stanowisko stanowi załącznik do protokołu. 
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Wiceprzewodniczący Rady Miasta Kazimierz Drozd złożył podziękowanie 

Dyrektorowi Biura Rady Miasta Wojciechowi Paczkowskiemu oraz 

pracownikom za dotychczasową współpracę. 

 

Pod głosowanie poddane zostało powyższe Stanowisko: 

Wynik głosowania: 

W.25 25 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, brak  głosów 

„wstrzymujących”.  

Stanowisko zostało przyjęte.  

 

Ad. pkt 23 
 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska 

Jarosław Wenderlich przedstawił Stanowisko Rady Miasta Bydgoszczy z dnia 

24 października 2018 r. dotyczące rozpatrzenia petycji – sprzeciwu wobec 

usytuowania Cyrku Korona przy ul. J. Brzechwy/Andersena na osiedlu Bajka                              

w Bydgoszczy.  

Stanowisko stanowi załącznik do protokołu. 

Złożył podziękowania Zespołowi Prawnemu za opiniowanie projektów uchwał, 

które są procedowane. 

 

Pod głosowanie poddane zostało powyższe Stanowisko: 

Wynik głosowania: 

W.26 23 głosy „za”, brak głosów „przeciwnych”, brak głosów 

„wstrzymujących”.  

Stanowisko zostało przyjęte.  

 

Ad. pkt 24 

 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński przedstawił propozycję 

przekazanie petycji (RM.152.20.2018) do rozpatrzenia przez Komisję Budżetu  

i Polityki Finansowej.  

W związku ze zleceniem przez Radę Miasta Bydgoszczy zadania do Komisji 

Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska dotyczącego zbadania petycji  

w sprawie naliczenia opłaty za bezumowne korzystanie z lokalu, Komisja na 

posiedzeniu w dniu 23 października 2018 r. uznała, iż nie jest właściwa do 

rozpatrzenia przedmiotowej petycji. Komisja zdecydowała o przekazaniu petycji 

do Komisji Budżetu i Polityki Finansowej. 
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Pod głosowanie poddane zostało zlecenie zadania do rozpatrzenia przez 

Komisję Budżetu i Polityki Finansowej: 

Wynik głosowania: 

W.27 23 głosy „za”, brak głosów „przeciwnych”, 1 głos „wstrzymujący”.  

Zadanie zostało zlecone. Petycja zostanie przekazana.  

 

Ad. pkt 25 
Interpelacje, wnioski i zapytania. 

 

Radny Jakub Mikołajczak poinformował, że mieszkańcy ulicy Paderewskiego 

5,7 i 9 postanowili na wspólnym podwórku ustawić budki styropianowe, dla 

dziko żyjących kotów. Zostały one podarowane przez Towarzystwo Opieki nad 

Zwierzętami Animals. Zgodę na postawienie budek muszą otrzymać od 

właściciela terenu, czyli Administracji Domów Miejskich. Właściciel jednak 

odmówił wydania pozwolenia. Poprosił o udzielenie odpowiedzi, na jakiej 

podstawie ADM odmówił wydania zezwolenia? Jednocześnie poprosił o zmianę 

decyzji na pozytywną. 

Radny Andrzej Młyński powrócił do interpelacji, którą składał w sprawie 

ścieżki rowerowej, biegnącej ulicą Bieszczadzką w kierunku Jarużyna. 

Podkreślił, że gmina Dobrcz doprowadza już do granic miasta ścieżkę 

rowerową. Zapytał, kiedy zostanie podjęta przez miasto decyzja odnośnie 

wybudowania ścieżki rowerowej na tym odcinku drogi? 

Poinformował, że nie otrzymał dokładnej odpowiedzi na interpelację, dotyczącą 

budynków po Szkole nr 9 przy ul. Tatrzańskiej. 

Radna Grażyna Szabelska zgłosiła następujące interpelacje: 

 dot. podania przyczyny zmiany decyzji negatywnej wydanej w 2017 r. 

przez Prezydenta Miasta Bydgoszczy na pozytywną, dot. zgody na 

budowę bloku mieszkalnego przy ulicy Śliwińskiego 2. Wyjaśniła, że 

mieszkańcy z tej ulicy napisali zbiorowy protest przeciwko budowie 

bloku. Jako argument podali zbyt bliską odległość budowanego bloku, 

która wynosi 14 metrów. Uważają, że spowoduje to pozbawienie 

nasłonecznienia ich mieszkań oraz zmieni tzw. „różę wiatrów” i zaburzy 

przepływ powietrza w tym obszarze. Protest pierwotnie rozpatrzono 

pozytywnie. W imieniu mieszkańców, zapytała o przyczynę zmiany 

decyzji i wydania zgody na budowę bloku. 

 dot. podania przyczyny nie przystąpienia do konkursu nr 

RPKP.04.06.02.IZ00-04-140/17, w sprawie wystąpienia o wsparcie 

finansowe na ochronę zasobów kultury w ramach ZIT. 

 dot. podania informacji na temat liczby wystaw zorganizowanych przez 

Galerię Miejską BWA dla bydgoskich artystów oraz zasad ich 

organizowania dla poszczególnych artystów-plastyków. 
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 dot. działania Miejskiego Centrum Kultury w zakresie organizowania 

spotkań literackich. Pytanie dot. liczby spotkań dla bydgoskiego 

środowiska literackiego oraz zasad ich organizowania. 

 w imieniu mieszkańców poprosiła o wprowadzenie komunikacji 

zastępczej za tramwaj nr 2, na czas prac modernizacyjnych.  

Poprosiła o odpowiedzi na piśmie.  

Radny Krystian Frelichowski zgłosił następujące interpelacje: 

 powrócił do sprawy na którą zwracał już uwagę. Dot. skrzyżowania ulicy 

11 Listopada z ulicą Bukową i powstających w tym miejscu kałuży. Po 

interwencji Radnego został tam wybudowany kanał odpływowy. 

Najprawdopodobniej jest on zapchany liśćmi i nie spełnia swojej funkcji, 

gdyż tworzą się w tym miejscu na nowo ogromne kałuże. W imieniu 

mieszkańców poprosił o jego udrożnienie. 

 kolejne zagadnienie dot. ulicy 11 Listopada, gdzie znajdują się progi 

zwalniające - podwyższone przejścia dla pieszych na jezdni. Radny został 

poinformowany, że po obu stronach podwyższenia tworzą się kałuże. 

 kolejna sprawa dot. budynku u zbiegu ulicy Zamoyskiego  

i Paderewskiego, w którym mieszkańcy ogrzewają swoje mieszkania za 

pomocą pieców kaflowych. Mieszkańcy składali prośbę o podłączenie do 

linii centralnego ogrzewania. Uzyskali odpowiedź, iż współwłaścicielem 

jest wojewoda, który powinien partycypować w kosztach takiej 

inwestycji. Radny poinformował, że zwrócił się z zapytaniem do 

wojewody i otrzymał odpowiedź, że administratorem budynku jest 

Administracja Domów Miejskich. W związku z powyższym,  wojewoda 

oczekuje na propozycje z ich strony w tej sprawie. Poprosił o interwencję  

w tym przedmiocie. 

 dot. budowy ścieżki rowerowej łączącej Bydgoszcz z Toruniem. Radny 

uzyskał informację od wójta gminy ościennej, że Bydgoszcz nie chce 

partycypować w kosztach tego przedsięwzięcia. Zapytał, dlaczego 

Bydgoszcz nie chce się włączyć w budowę ścieżki rowerowej? 

Poprosił o odpowiedzi na piśmie.  

Radny Jarosław Wenderlich złożył następujące interpelacje: 

 powrócił do poprzedniej sesji, na której wnioskował o poszerzenie 

porządku obrad o informację na temat stanowiska Prezydenta Miasta, 

odnośnie pozycji Bydgoszczy w rankingu Rzeczpospolitej i Wspólnoty 

oraz wzrostu wynagrodzeń członków zarządów w spółkach komunalnych. 

Przypomniał, że  Prezydent Miasta zobowiązał się do udzielenia 

odpowiedzi w formie informacji, podczas najbliższej sesji Rady Miasta. 

Zauważył, że sesja dobiega do końca i do chwili obecnej nie uzyskał 

odpowiedzi na zadane pytania. 

 kolejne zagadnienie dot. ulicy Fordońskie 423, okolic skrzyżowania ulicy 

Fordońskiej z Brzechwy, gdzie znajdują się drewniane, barakowe lokale. 
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Mieszkańcy protestowali przeciw przywróceniu im tzw. „ulg 

barakowych”. Wystąpili o wykup tych nieruchomości. Urząd Miasta 

Bydgoszczy nie wyraził na to zgody. Zapytał, czym jest to spowodowane? 

Jakie miasto ma plany odnośnie wskazanej nieruchomości? 

Poprosił o odpowiedzi na piśmie.  

Radny Stefan Pastuszewski zgłosił następujące interpelacje: 

 przestawił problem mieszkańców z ulicy Trentowskiego na Miedzyniu. 

Ulica ta jest podzielona. Jedna część należy do miasta a druga do PKP. 

Część ulicy należącej do PKP jest zniszczona. Proces wykupu omawianej 

części ulicy od PKP, trwa już wiele lat. Poprosił o jego dokończenie  

i wyremontowania ulicy. 

 kolejne zagadnienie dot. dolnego tarasu osiedla Osowa Góra. Przy ulicy 

Puszczykowej i jej okolicach znajduje się napowietrzna linia średniego 

napięcia. Przechodzi ona częściowo przez dziedziniec szkoły 

podstawowej, częściowo przez osiedle. Ta napowietrzna linia powoduje, 

że ani część boiska szkolnego, ani część przechodząca przez osiedle nie 

może być w pełni wykorzystana. Zauważył, że nieużytki te porastają 

chwastami. Poinformował, że w tej sprawie prowadził korespondencję  

z PKP oraz firmą ENEA. Firma PKP jest zainteresowana przekazaniem 

części ulicy Trentowskiego na rzecz miasta. Radny nie zna jednak 

szczegółów takiej umowy. Natomiast firma ENEA twierdzi, że linia 

napięcia jest w dobrym stanie i nie widzi potrzeby jej skablowania. Radny 

oraz mieszkańcy osiedla taką potrzebę odczuwają. W związku z zaistniałą 

sytuacją, Radny podjął korespondencję z Prezydentem Miasta. 

Poinformował, że odpowiedź jaką uzyskał od Zastępcy Prezydenta 

Mirosława Kozłowicza, to stwierdzenie, że ENEA nie widzi potrzeby 

skablowania linii. Radny zwrócił uwagę, że proponował wspólną 

inwestycję miasta z firmą ENEĄ dot. skablowania linii, co rozwiązałoby 

problem szkoły oraz osób zamieszkujących tą część osiedla. 

Radny Janusz Czwojda poinformował o problemie mieszkańców z ulicy 

Pszczelnej, którzy nie posiadają kanalizacji. Zapytał, czy istnieje szansa na 

skanalizowanie tej ulicy oraz jakie warunki muszą zostać spełnione? 

Radny Stefan Pastuszewski poprosił o przekazanie odpowiedzi na ręce 

Radnego Szymona Roga. 

Prezydent Miasta Rafał Bruski poinformował, że odpowiedzi na interpelacje 

zostaną udzielone na piśmie. 

Odnośnie pytania radnego Jarosława Wenderlicha stwierdził, że ma obiektywny 

problem, aby ustosunkować się do informacji na temat pozycji Bydgoszczy  

w rankingu miast, gdyż nie zna metodologii tworzenia takiego rankingu. 

Poinformował, że udzieli informacji w formie odpowiedzi na interpelacje. 

Odnośnie pytania dot. wynagrodzenia członków zarządów spółek komunalnych, 

zachęcił do uzyskania odpowiedzi od Pana Wiktora Jakubowskiego. 
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Podkreślił, że miasto mogłoby myśleć o inwestycji, gdyby narzucone przez 

ENEA ceny energii, nie były tak wysokie. Zaznaczył, że nie ma zamiaru  

z miejskich pieniędzy wykonywać inwestycji za firmę ENEA. 

Radny Jarosław Wenderlich poprosił o udzielenie informacji na piśmie. 

 

Ad. pkt 26 
Odpowiedzi na interpelacje, wnioski i zapytania. 

 

Na zgłoszone interpelacje, wnioski i zapytania radni otrzymają odpowiedzi na 

piśmie.  

 

Ad. pkt 27 
Komunikaty. 

 

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński  odczytał informację 

dotyczącą analizy oświadczeń majątkowych radnych Rady Miasta Bydgoszczy. 

Analiza stanowi załącznik do protokołu. 

Poinformował o konieczności zwrotu komputerów do Wydziału Informatyki  

w dniach 5 - 9.11.2018 r. w godzinach 1200 – 1400. 

Przekazał informację dotyczącą  zwrotu kluczy do skrzynek radnych oraz ich 

opróżnienie do dnia 16 listopada 2018 r. 

Przedstawił sprawozdanie z działalności Rady Miasta Bydgoszczy  

w kadencji 2014-2018. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.    

Złożył podziękowania pracownikom Biura Rady Miasta, Zastępcom Prezydenta 

Miasta Bydgoszczy oraz Dyrektorom Wydziałów za współpracę.  

Do podziękowań przyłączył się Prezydent Miasta Rafał Bruski.           

 

Wobec wyczerpania porządku obrad, Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan 

Szopiński zamknął LXVIII sesję RM. 

 

                                                          Przewodniczący Rady Miasta   

 

                                                                           

      dr Zbigniew Sobociński   

 

 
Protokolant 

  

Eliza Barańska 

 

Protokolant  

 

Agnieszka Stróżyńska 

 


